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RTS - U Srbiji više od 1.000 obolelih od velikog kašlja - bolest traje sto 
dana, deca posebno ugrožena 

RTS - Doktor Baščarević: Na ledu je svaki prelom teži, ruke u džepovima 
i pešački prelazi posebno opasni 

VEČERNJE NOVOSTI - TRIDEMIJA HARA SRBIJOM, TEK SLEDI VRH 
TALASA: Epidemiolog upozorava - ako osetite sledeće simptome, 
odmah kod lekara 

RTV - Đerlek: Tvining projekat o donaciji organa, krvi i tkiva više nego 
uspešno završen 

N1 - Batut: Veliki kašalj kod 1.020 osoba 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 
 

 

 

U Srbiji više od 1.000 obolelih od velikog kašlja - bolest traje sto dana, deca posebno ugrožena 

U Srbiji je do 7. januara veliki kašalj potvrđen kod 1.020 osoba, a svaki drugi slučaj je među 

decom od 10 do 14 godina, podaci su Instituta "Batut". Najviše obolelih prijavljeno je u 

Južnobačkom okrugu i Beogradu, gde je i prijavljena epidemija. Stručnjaci to objašnjavaju 

smanjenim obuhvatom vakcinacije i time što nas vakcine štite oko 10 godina. 

U Beogradu je 2021. registrovano dvoje obolelih od velikog kašlja, 2022. nije ih bilo, dok je u 

2023. godini, zbog rasta broja obolelih, prijavljena epidemija. A već početkom ove godine, 

Gradski zavod za javno zdravlje beleži 492 obolela. 

"Mi ovoliko obolelih nismo imali sigurno poslednjih dvadesetak godina, a rezultat takvog broja 

obolelih može se objasniti sa više razloga - nedovoljan obuhvat imunizacijom, unazad nekoliko 

godina nismo imali onaj obuhvat od 95 odsto, naročito u poslednje tri godine se kreće između 

88 i 90, i mogućnost dijagnostike", kaže dr Ivana Begović Lazarević, epidemiolog Gradskog 

zavoda za javno zdravlje. 

Nema dana, a da ne čujete nekoga ko uporno i dugo kašlje. Među njima su i bebe i stariji. 

"Ako sam ja juče pregledala 12, 13 pacijenata u ambulantni, trećina je bila sa simptomima 

velikog kašlja. Decu koju hospitalizujemo i kojih je do sada bilo petnaestak, su do četiri meseca 



 
 

života.To su ona deca kod kojih nije bila započeta vakcinacija ili je bila nepotpuna. Bili su 

hospitalizovani zbog dugotrajnog, teškog kašlja sa zacenjivanjem, sa gubitkom daha", kaže 

Olivera Ostojić, rukovodilac Dečje klinike KBC "Dragiša Mišović". 

Na početku simptomi podsećaju na prehladu, a vremenom postaju teži.  

Bolest se razvija u tri faze  

"Bolest 100 dana, tako se zove i prolazi kroz tri faze. Prva faza je od 2 do 3 nedelje, kada ima 

opšte simptome respiratorne infekcije, i tada su najzarazniji pacijenti. Sledeća faza traje 

nekoliko nedelja  6, 8, 10 sa intenzivnim kašljem, sa salvama 24-časovnim koje mogu da dovedu 

do zacenjivanja i poslednja faza je kada se smiruje", kaže dr Ostojić. 

A za smirivanje situacije, lekari imaju predloge. 

Doktorka Ostojić navodi da su to mere koje su bile na snazi u vreme korone, ali da je vakcinacija 

ono što zasigurno može obezbediti manji broj obolele dece i odraslih. 

"Nadamo se, i tako piše u trogodišnjem programu imunizacije, da će se od sledeće godine 

vakcinisati deca i u 8. razredu, što je dobra stvar.Tada će biti dostupna i ta vakcina za odrasle", 

kaže dr Ivana Begović Lazarević . 

Komplikacije velikog kašlja su, između ostalog,  zapaljenje pluća, konvulzije, epizode prestanka 

disanja. Posledice nekada mogu biti i fatalne. 

 

 

Doktor Baščarević: Na ledu je svaki prelom teži, ruke u džepovima i pešački prelazi posebno 

opasni 



 
 

Sa prvim snegom i ledenim danima, na Ortopedskoj klinici na Banjici značajno je povećan broj 

prijema zbog teških preloma. Samo u ponedeljak u hitnu službu javilo se više od 20 pacijenata 

sa povredama koje su zahtevale hiruršku intervenciju, kaže za RTS direktor Instituta za 

ortopediju "Banjica", doktor Zoran Baščarević. 

Tokom ledenih dana na Ortopedskoj klinici na Banjici dnevno se u proseku pregleda više od 150 

ljudi. Ovih dana prijema je bilo manje, ali je znatno veći broj pacijenta sa teškim traumama. 

"Reč je o teškim prelomima koji zahtevaju operaciju i hospitalizaciju. Samo u ponedeljak imali 

smo više od 20 pacijenta čiji su povrede takve da zahtevaju hiruršku intervenciju", rekao je za 

RTS direktora Instituta za ortopediju Banjica, doktor Zoran Baščarević. 

Doktor Baščarević kaže, da ako je to moguće, treba izbegavati šetnje tokom ledenih dana i 

ostati kod kuće. 

"Srećom, imali smo i božićne praznike, a ovi ledeni dani će proći za nekoliko dana", kaže dr 

Baščarević. 

Prema njegovim rečima, ljudi koji se javljaju sa povredama nisu dominantno stariji, već oni u 

srednjem životnom dobu koji su izašli nešto da završe, zbog čega apeluje da ko god može 

ostane kod kuće i sačeka bolje vreme. 

"Preloma i povreda ima i kada je lepše vreme, ali su ovi padovi teži i ljudi su svesni ozbiljnosti 

povreda", navodi dr Baščarević. 

Direktora Instituta za ortopediju Banjica kaže da obuća najčešće nije faktor koji može da 

pomogne ili odmogne. 

"Mi svi nosimo zimsku obuću, ali na ledu to mnogo ne pomaže. Ono što je opasno je recimo 

držati ruke u džepovima, jer se prilikom pada onda često lomi lakat ili drugi zglobovi. Treba biti 

oprezan i na pešačkim prelazima, jer je tu zbog farbe nešto klizavije nego na kolovozima", 

navodi dr Baščarević. 

Napominje da povrede koje možda nisu opasne po život, kod starijih ljudi mogu dodatno da 

ugroze njihovo zdravlje i da im se zato treba naći u ovakvim danima. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 
 

 

 

 

TRIDEMIJA HARA SRBIJOM, TEK SLEDI VRH TALASA: Epidemiolog upozorava - ako osetite 

sledeće simptome, odmah kod lekara 

INVAZIJA pacijenata svih uzrasta na ambulante i domove zdravlja širom Srbije, državne i 

privatne, počela je još sredinom decembra, a prema očekivanjima, nastavila se, ubrzanim 

tempom, i početkom nove godine. 

Kašalj, bol u grlu, temperatura, malaksalost, bolovi u mišićima, najčešći su simptomi gripa, 

kovida i respiratornih infekcija od kojih pati veliki broj građana. Lekari širom Srbije potvrđuju da 

imaju znatno više pacijenata nego pre tri sedmice. 

Pošto je mnogo ljudi tokom novogodišnjih praznika bilo zajedno u zatvorenom prostoru bez 

preventivnih mera, dešava se ono što je epidemiolog dr Nebojša Bohucki prvi najavio još 5. 

oktobra prošle godine da ćemo u januaru 2024. imati tridemiju! Tačnije, sudar gripa, korone i 

respiratornog sincicijalnog virusa (RSV). 

Doktor Bohucki, epidemiolog u Zavodu za javno zdravlje u Subotici, krajem prošle godine je 

potvrdio da smo na pragu tridemije, da se njen glavni udar očekuje u januaru, a sada kaže da 

slobodno možemo reći da je tridemija stigla u Srbiju! 



 
 

- U kliničkom smislu je stigla, ali uzroke, u etiološkom smislu, nećemo ni znati – kaže naš priznati 

stručnjak. 

Šta je tridemija i kad se prvi put pojavila? 

Bohucki objašnjava da su se sa pojavom pandemije kovida 19, od proleća 2020. nosile maske i 

ljudi su više prali ruke i pridržavali se mera prevencije. Nakon slabljenja kliničke slike korone, ali 

i pošto su svi već bili zamoreni restriktivnim merama, ponovo su se stvorili uslovi da se 

nesmetano šire respiratorne bolesti koje su bile prisutne i pre kovida i koje nisu nestale. 

- Zato ni grip nismo beležili. Infekcije izazvane respiratornim sincicijalnim virusom (RSV) takođe 

su bile malo registrovane, kao i ostale kapljične infekcije. Tek 2022. ponovo smo zabeležili skok 

gripa i RSV infekcija u čitavoj Evropi, ali i kod nas. U Evropi se tada prvi put počelo govoriti o 

tridemiji i svet je prihvatio taj izraz, jer se i kovid zadržao. Dakle, tridemija je kada se paralelno, 

u isto vreme, pojave kovid 19, grip i RSV. U pitanju su respiratorne bolesti koje imaju gotovo 

istu kliničku sliku, ali ga izazivaju tri različita virusa. Otuda i naziv tridemija – kaže dr Bohucki. 

Kako dodaje, ljudi se žale po pravilu na povišenu temperaturu, kašalj, kijanje, slabost, 

malaksalost... 

Ko je ugrožen od gripa, korone i RSV-a? 

Prema rečima sagovornika, razne varijante omikrona, poznatog soja korone, živeće s nama 

godinama, influenca (grip) se vratila nakon što se tokom dve korona godine bila primirila, a tu je 

sada ponovo i RSV. 

- Vidim da su se u zapadnoj Evropi gotovo duplirali brojevi kada je reč o oboljenju sličnom gripu 

(OSG), na nedeljnom nivou. Međutim, kada se uzme bris i uradi PCR na grip, on se i dokaže. To 

je potpuno u skladu sa epidemiološkim karakteristikama gripa, kada krene proces u Evropi, 

onda se duplira iz nedelje u nedelju i ide ka epidemijskom maksimumu. Kovid je svakako 

prisutan i on je broj jedan kada su u pitanju akutne respiratorne infekcije. Tu je i RSV, on je 

najinteresantniji jer i su i sami zdravstveni radnici godinama govorili da su od njega 

najugroženija mala deca do četiri godine. Ovaj virus dovodi do bronhiolitisa. Ne do bronhitisa, 

već bronhiolitisa koja za posledicu ima pneumoniju. Međutim, stariji od 65 godina i mlađi koji 

imaju neko hronično oboljenje takođu su ugroženi od ovog virusa – kaže dr Bohucki. 

U našoj zemlji, napominje ugledni epidemiolog, uvek kasnimo malo za Evropom kada su virusi u 

pitanju, jer su naši praznici sada aktuelni i zato tradicionalno u januaru imamo nagli skok kada je 

u pitanju oboljenje slično gripu (OSG), odnosno grip. 

Po pravilu, i kod nas se narednih nedelja očekuje da dođe do dupliranja broja zaraženih na 

nedeljnom nivou. To bi moglo da znači da ćemo i mi ići ka piku ovog talasa, a da li će zaista biti 

dostignut nivo epidemije gripa, to sada ne može da se kaže iako su se stekli svi preduslovi da 

bude tako. 

- Nadzor nad RSV je nedovoljan, jer se ne radi dijagnostika ili se nedovoljno radi i zato su mali 

brojevi kada gledamo koliko imamo dijagnostikovanih RSV slučajeva. Ali na osnovu informacija 

iz Evrope i ostatka sveta gde rade tu dijagnostiku, nema razloga da isti taj proces epidemijski ne 



 
 

bude i u našoj zemlji. Sigurno već jeste, ali pošto je priča o maloj deci i najmlađima, iz široke 

slike populacije se ne uočava. U kliničkom smislu svi smo sada zahvaćeni i brojevi će se duplirati 

i bivati veći. A etiološki tridemija je sigurno tu - zaključuje dr Bohucki. 

- Zanimljivo je da i protiv RSV postoji vakcina od prošle godine. Jedna je odobrena u Evropi, dve 

u SAD. Namenjene su, pre svega, za osobe iznad 60-65 godina. Za kovid svakako postoje 

odgovarajuće vakcine koje se menjaju s vremena na vreme, a vakcine protiv gripa su se 

odomaćile u našem narodu – kaže dr Bohucki i dodaje da “nošenje maski treba da praktikuju svi 

koji su ugroženi, stariji i koji imaju narušen imuni sistem”. 

Gradski zavod za javno zdravlje prijavio je epidemiju velikog kašlja u Beogradu, a prema 

poslednjim podacima registrovano je 409 potvrđenih slučajeva velikog kašlja samo u prestonici. 

Epidemiolog Ivana Begović Lazarević je krajem decembra izjavila da je na nedeljnom nivou 

registrovano po 100 prijavljenih slučajeva. 

Dr Bohucki kaže da Zavod može samo da prijavi epidemiju, ali to ne znači da je ona proglašena. 

- Zavod ima obavezu da prijavi, ali samo neko na nivou države, pre svega ministar zdravlja, uz 

konsultacije sa drugima, procenjuje koliko je epidemija značajna i proglašava je zvanično. To je 

kompleksna procedura koja ima i ekonomsku dimenziju. 

 

 
 

 



 
 

Đerlek: Tvining projekat o donaciji organa, krvi i tkiva više nego uspešno završen 

BEOGRAD - Državni sekretar u Ministarstvu zdravlja Mirsad Đerlek izjavio je danas da je tvining 

projekat "Podrška u jačanju kapaciteta nadležnih institucija u oblasti supstanci ljudskog porekla 

(SoHO)", a koji ima za cilj jačanje kapaciteta institucija koje su uključene u donaciju i 

transplantaciju organa, krvi, tkiva i ćelija i veštačku oplodnju u Srbiji, više nego uspešno završen. 

Đerlek je, na svečanom zatvaranju tvining projekta, rekao da je projekt bio fokusiran na četiri 

oblasti u kojima su postignuti određeni rezultati. 

Naveo je da se prvi rezultat odnosi na jačanje institucionalnog i administrativnog kapaciteta 

nadležnog tela, drugi na unapređenje transpozicije zahteva EU koji se odnose na oblast SoHO u 

nacionalno zakonodavstvo, treći na poboljšanje institucionalnih kapaciteta i kvaliteta tehničkih 

uslova u ustanovama u oblasti SoHO, dok je četvrti podizanje svesti stanovništva o 

dobrovoljnom darivanju krvi, organa, tkiva i ćelija. 

"Četvrta komponenta mislim da je možda i najvažnija, a odnosi se na podizanje ljudske svesti 

uopšte, šta to znači dati krv, šta to znači dati organ, dati pristanak", rekao je Đerlek. 

On je apelovao na građane Srbije da dobrovoljno daju krv, pošto je potrebno povećati rezerve 

krvi u Srbiji. 

"Naše rezerve krvi koje trenutno Srbija ima su negde 24 do 36 sati i moramo pokušati da 

povećamo naše rezerve, jer svi znamo koliko je važno u datom trenutku dobiti krv", istakao je 

Đerlek. 

Tvining projekat finansiran je od strane Evropske unije, koja je izdvojila 1,5 miliona evra, a 

sprovodi se u saradnji sa Ministarstvom zdravlja. 

Zamenica šefa Delegacije EU u Srbiji Plamena Halačeva rekla je da Evropska unija finansira 

mnogobrojne projekte u okviru zdravstvenog sistema Republike Srbije. 

"Prošle godine smo donirali 11 vozila za transfuziju krvi, koja se nalaze u Užicu, Novom Sadu, 

Kragujevcu, Subotici i Beogradu i na taj način se prikuplja krv širom Srbije", navela je Halačeva. 

Istakla je da je tokom proteklih 20 godina Evropska unija donirala 570 miliona evra kako u 

besplatnoj pomoći, tako i u pozajmicama srpskom zdravstvenom sistemu. 

"To je najveća količina novca koja je pružena od strane Evropske unije jednoj zemlji koja nije 

članica EU", rekla je Halačeva. 

Ona se u ime Delegacije EU zahvalila litvanskim ekspertima iz Litvanskog centra za krv koji su 

pružili podršku Ministarstva zdravlja Srbije tokom dve i po godine, koliko je projekat trajao. 

Zamenica šefa diplomatskog predstavništva Litvanije u Mađarskoj Migle Jurgita Jankauskiene 

čestitala je svima na uspešnom sprovođenju projekta koji je trajao 30 meseci. 

"Nama je drago što smo imali priliku da razmenimo naša iskustva i našu stručnost sa partnerima 

iz Srbije kako bismo uvećali kapacitete tih institucija, pogotovo kada govorimo o uvećanju 

upravnih, administrativnih, tehničkih i stručnih kapaciteta. Litvanija sprovodi tvining projekte u 

Srbiji od 2004. godine", rekla je ona. 



 
 

Ova inicijativa sprovedena je u partnerstvu sa Nacionalnim centrom za krv Republike Litvanije, 

Nacionalnim biroom za transplantaciju pri Ministarstvu zdravlja Litvanije, a u saradnji sa 

Ministarstvom zdravlja Srbije. 

 

 

 
 

 

Batut: Veliki kašalj kod 1.020 osoba 

U Srbiji je do 7. januara veliki kašalj potvrđen kod 1.020 osoba, a svaki drugi slučaj je među 

decom od 10 do 14 godina, javlja danas Radio-televizija Srbije pozivajući se na podatke Instituta 

za javno zdravlje "Dr Milan Jovanović Batut". 

Najviše obolelih prijavljeno je u Južnobačkom okrugu i Beogradu, gde je i prijavljena epidemija. 

Stručnjaci to objašnjavaju smanjenim obuhvatom vakcinacije i time što vakcine štite u periodu 

od oko 10 godina. 

U Beogradu je 2021. godine registrovano dvoje obolelih od velikog kašlja, a 2022. nije ih bilo, 

dok je u 2023. godini, zbog rasta broja obolelih, prijavljena epidemija. 

Već početkom ove godine, Gradski zavod za javno zdravlje beleži 492 obolela. 



 
 

Prema rečima rukovodioca Dečje klinike KBC „Dragiša Mišović“ Olivere Ostojić, od 12-13 

pregledanih pacijenata u toku dana u ambulantni, trećina njih je sa simptomima velikog kašlja. 

 „Decu koju hospitalizujemo i kojih je do sada bilo petnaestak, su do četiri meseca života. To su 

ona deca kod kojih nije bila započeta vakcinacija ili je bila nepotpuna“, objasnila je Ostojić. 

Kako je naglasila, ta deca su hospitalizovana zbog dugotrajnog, teškog kašlja sa zacenjivanjem, 

sa gubitkom daha. 

Ona je ukazala na to da simptomi na početku podsećaju na prehladu, a da vremenom postaju 

teži. 

 „Bolest 100 dana, tako se zove i prolazi kroz tri faze. Prva faza je od dve do tri nedelje, kada ima 

opšte simptome respiratorne infekcije i tada su najzarazniji pacijenti. Sledeća faza traje nekoliko 

nedelja šest, osam ili 10 sa intenzivnim kašljem, sa salvama dvadesetčasovnim koje mogu da 

dovedu do zacenjivanja i poslednja faza je kada se smiruje“, rekla je Ostojić. 

Tvrdi da je vakcinacija ono što zasigurno može obezbediti manji broj obolele dece i odraslih. 

 

 

 

 

 


